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Nedrîkst pieòemt 
neapdomîgus lçmumus
(Turpinâjums no 1. lappuses)

Viktors Litaunieks, 
Alûksnes pilsçtas domes
priekðsçdçtâjs:

2009. gada 1. jûlijâ stâsies 
spçkâ pârejas noteikumi, kuru 
3. pants nosaka, ka visâm
iepriekðçjâs paðvaldîbas ieceltâm
amatpersonâm un visiem pað-
valdîbas iestâþu un uzòçmumu
darbiniekiem ir tiesîbas turpinât
darba attiecîbas, neatkarîgi no
domes (padomes) nomaiòas.
Paðvaldîbas lçmçjinstitûciju
nosaukuma maiòa nav pamats
paðvaldîbas darbinieku
atbrîvoðanai no darba. Tâtad,
novada domei jâòem vçrâ ðie
noteikumi un jâgarantç
paðreizçjo pagastu padomçs un
pilsçtas domç strâdâjoðo
darbinieku nodroðinâðana ar
darbu. Palielinât darbinieku
skaitu ir viegli, samazinât – 
gandrîz neiespçjami.
Izveidojot novada domi no

jauna, papildus jau esoðajâm 
paðvaldîbas pârvaldes 
struktûrâm mçs radîsim 
precedentu, ka jaunizveidotajai
novada domei paliks tikai
sadales un kontroles funkcijas.
Vai tas ir vajadzîgs?
Alûksnes pilsçtas domes 

atbalstîtais novada projekta 
variants “15 pakalpojumu 
centri + novada dome” paredz, ka
lielu novada administratîvâ
aparâta uzturçðanas daïu uz
saviem pleciem uzòemas pilsçta.
Ðis modelis, kas paredz veidot 
15 pakalpojumu centrus, ir
ekonomiski izdevîgâkais kâ
pagastiem, tâ pilsçtai. Diemþçl
Alûksnes novadu veidojoðo 
paðvaldîbu sanâksmç 9. oktobrî
vairums pagastu padomju
priekðsçdçtâji nobalsoja par
ekonomiski neizdevîgâko 
novada projekta variantu.
Kâpçc katru gadu no 

investîcijâm bûs jânoòem 527
tûkstoði 587 lati?

Edvîns Fricis Svars, 
Alûksnes pilsçtas domes
deputâts:

-  Novadu veidoðanas 
projekta tâlâkâ virzîba ir
iestrçgusi. Mçs, Alûksnes 
pilsçtas dome, uzskatâm, ka
novadâ varçtu veidot 15
pakalpojumu centrus un
Alûksnes pilsçtas iedzîvotâji
nepiecieðamos pakalpojumus
saòemtu novada domes
attiecîgâs struktûrâs. 

Lauku paðvaldîbu vadîtâji 
iesaka veidot pakalpojumu 
centru arî pilsçtâ. Viedokïiem
nesaskanot, pilsçtas dome
apòçmâs izstrâdât finansiâli
ekonomisko pamatojumu mûsu
uzskatam, ka jâveido 15 
pakalpojumu centri un 
novada dome.
Ðos aprçíinus veica domes 
ekonomisti, un, manuprât, 
tie ir korekti un pareizi, jo 
pamatdati aprçíiniem ir no
Valsts kases râdîtâjiem. Aprçíins
parâda, ka modelis, ko iesaka 
pilsçtas dome, ir ekonomiski 
izdevîgâks finansiâlâ ziòâ, jo ir
mazâki pârvaldes izdevumi.
Aprçíini tika veikti, 

pamatojoties uz darbinieku
skaitu, kâdu ieteica projekta
izstrâdâtâji – “Vidzemes 
attîstîbas aìentûra”. Kâdçï viòi
uzskatîja, ka jâbût tieði tâdam
darbinieku skaitam konkrçtajâs
struktûrâs, tas tikai viòiem
zinâms, bet es te saskatu vçl

lielas rezerves un tâs var atrast,
strâdâjot pie projekta padziïinâti.
Manuprât, un to es arî ieteicu,
tiekoties ar paðvaldîbu vadîtâjiem
7. un 9. oktobrî, ir nepiecieðams
analizçt izstrâdâto novada
administratîvo struktûru.
Vispirms jâizlemj, kuras 
struktûras novadâ bûs
nepiecieðamas paðvaldîbas
funkciju veikðanai, varbût ir 
kaut kas, no kâ var atteikties.
Iezîmçjam ðos lodziòus novada
struktûrâ, taèu vçl neierakstâm
ne darbinieku skaitu, ne 
personâlijas. Tad katras nozares
speciâlisti var sanâkt kopâ un
debatçt par to, kâda bûtu 
optimâlâkâ shçma, kâ strâdât
novadâ. Domâju, ka tâ, rûpîgi
analizçjot katru struktûras 
lodziòu, varçtu atrast optimâlâko
variantu. Varbût no novadu 
veidojoðo paðvaldîbu vadîtâjiem
vajag veidot darba grupu, lai
izvçtîtu katras struktûras
priekðlikumus.
Nâkamâ problçma ir saistîta ar

personâlijâm. Ja runâjam, ka
novada domi varçtu veidot uz 
pilsçtas domes bâzes, tad lauku
paðvaldîbu vadîtâji saprot to tâ,
ka automâtiski visi domes
darbinieki pâriet novada domç un
nekâdas izmaiòas nenotiek.
Novada domes darbiniekus
izvçlçsies jaunâ dome un,
manuprât, tai vajadzçtu rast
juridiski pamatotu, korektu
iespçju konkursa kârtîbâ darbam
novada domç uzaicinât paðus
labâkos speciâlistus, kâdi novadâ
ir, vienalga, vai tie ir no pilsçtas
domes vai pagasta padomes, un
komplektçt domes administrâciju
ar pçc iespçjas zinoðâkiem un
kvalificçtâkiem speciâlistiem.
Jâòem vçrâ, ka ðis novada pro-
jekts jaunajai novada domei bûs
kâ rekomendçjoðs materiâls.
Tomçr, jo godprâtîgâk pie tâ izvei-
des strâdâs tie, kas paðlaik ir
iesaistîti paðvaldîbâs, jo vieglâk
bûs strâdât novadam.

Alûksnes ieteiktais modelis
ekonomiski izdevîgâks

Armands Musts, 
Alûksnes pilsçtas domes
deputâts:

-  Alûksnes novada projekts 
ir iestrçdzis, jo sâkotnçjâ
situâcijâ nebija skaidri 
noformulçta kopîgâ 
platforma. Novada veidoðanu
nesâka bûvçt ar struktûru 
un paralçlu novada kopçjo
vajadzîbu apzinâðanu, tâdçï
tagad esam nonâkuði pie
sekâm, ka grâmatu gandrîz
jâsâk rakstît no jauna.

Domâju, arî domes izveidotajai
deputâtu komisijai netika dota
iespçja aktîvi strâdât, jo no domes
vadîbas puses nebija formulçts
precîzs darba uzdevums, ko îsti

ðai komisijai vajag panâkt.
7. oktobrî piedalîjos sarunâ ar
pagastu vadîtâjiem, kur
iepazîstinâjâm ar veiktajiem
aprçíiniem par ekonomisko 
pamatojumu novada modeïiem ar
15 vai 16 pakalpojumu centriem.
Deputâts Edvîns Fricis Svars
piedâvâja risinâjumu bûvçt mâju
no pamatiem – nevis skatîties,
kâda bûs administratîvâ 
pârvalde, bet sâkt ar vajadzîbu
apzinâðanu. Es ðim ierosinâju-
mam piekrîtu. Apvienojot visus
labos cilvçkus, kas strâdâ lauku
paðvaldîbâs, rajona padomç un
pilsçtas domç, var veidot reâlu
struktûru. Pilsçtas esoðais 
administrâcijas modelis ir 
pietuvinâts novada domes 
administrâcijas modelim, bet klât
nâks rajona padomes funkcijas
un varbût arî kâdas îpaðas, ko vçl
nevaram paredzçt, bet sistçmu
vajadzçja bûvçt no apakðas. 
Tad mçs nenonâktu pie ðâda
finâla, ka nezinâm, kâds îsti 
bûs risinâjums. Tas nebûtu 
noticis, ja nulles variantâ bûtu
absolûti skaidri spçles noteikumi,
ja cilvçki zinâtu, ka nevienu 
neatlaidîs, ka ir iespçjams
speciâlistiem pârprofilçties uz

nozarçm, kurâs vajadzçs papildu
resursus. Nevar bût runa par
darbinieku atlaiðanu, ir taèu
darba likumdoðana, arî projekts
to neparedz. Cilvçkus nevar turçt
neziòâ, ir jâbût garantijâm.
Domâju, ka tas ir iemesls, kâdçï
tagad nevaram vienoties.
7. oktobra tikðanâs un 

saruna par ekonomiskajiem 
pamatojumiem bija kâ
aizsâkums, lai situâciju ðíetinâtu.
Uzskatu, ka tâdam aprçíinam
bija jâbût jau sâkumâ. Tas bija
projekta vadîtâja darbs, tâtad
“Vidzemes attîstîbas aìentûrai”
vajadzçja veikt ðo matemâtisko
analîzi.

Jâskatâs, kurð finanðu grozs
veidos novada finanðu pamatu –
protams, ka pilsçtas budþets, jo
tas ir vislielâkais, salîdzinot ar
pagastu budþetiem. Pie tam,
Alûksnes dome ir maksâtâjs
Paðvaldîbu izlîdzinâðanas fondâ.
No ðobrîd piedâvâtajiem novada
modeïiem optimâlâkais ir tas,
kurð ir racionâlâks un
ekonomiskâks, bez liekiem
ðtatiem un ar konkrçtu 
skaidrîbu, kâdas funkcijas katra
nodaïa veic.

Ekonomiskam aprçíinam 
bija jâbût jau sâkumâ

Valdis Vîksna, 
Alûksnes pilsçtas domes
deputâts:

- Visu laiku esmu bijis pret
novada veidoðanu, jo nav
ekonomiskâ pamatojuma.
Atceros, kâ novadu 
veidoðanas pirmsâkumos
vietçjo paðvaldîbu vadîtâji
tikâs ar ministru Gateru. 

Paðvaldîbu pârstâvji izteica 
savu viedokli, ko pagastos
nepiecieðams sakârtot, lai viòi
bûtu ar mieru apvienoties
novadâ. Sarunas beigâs Gaters
secinâja, ka visi piekrît, bet visas
paðvaldîbu prasîbas par infra-

struktûras sakârtoðanu ignorçja.
Alûksnes novada projektâ ir
skaidri norâdîts, kas kurâ pað-
valdîbâ nepiecieðams, lai novads
funkcionçtu. Projektâ rakstîts, ka
divu gadu laikâ vajadzîgas mçrí-
dotâcijas investîcijâm 35 441 203
latu. Ja naudas nav, bez ðîm
investîcijâm nevaram dzîvot un
novads nevar funkcionçt.
Investîcijas ne tikai vajag plânot,
bet arî saòemt. Sliktâkais, ka ðo
investîciju nebûs, tas ir roþains
sapnis.
Ðobrîd Paðvaldîbu izlîdzinâðanas
fondâ no Alûksnes rajona 
paðvaldîbâm iemaksâ tikai
Alûksne – ðogad ðî summa bija 
12 983 lati, bet pârçjâs 
paðvaldîbas no tâ saòem dotâciju.
Tâtad skaidri redzams, ka 
iztrûkstoðo daïu, apmçram 
300 – 400 tûkstoðus latu, segs 
pilsçta no sava budþeta. Vai 
pilsçtai ðobrîd ir lieka nauda, vai
mums nav savu problçmu?
Dâòi ir brîdinâjuði, lai 
nepieïaujam to paðu kïûdu, ko
viòi, veidojot novadus – vispirms
katrai paðvaldîbai vajag sakârtot
infrastruktûru un tikai tad var

apvienoties novadâ. Viòiem
apvienoðanâs projekts realizçts 
10 gados.
Novada projektâ ir teikts, 

ka tas tiek radîts, lai nodroðinâtu
optimâlu jaunâs paðvaldîbas -
novada administratîvâs 
struktûras izveidoðanu, 
bet kur ir ðis optimâlais 
risinâjums?

Ja valsts grib veidot novadus,
tad lai Ministru kabinets to
izdara ar rîkojumu un atbild par
ðîs rîcîbas sekâm, bet, turpinot tâ,
kâ tas notiek paðlaik, atbildîba
bûs jâuzòemas paðvaldîbu
deputâtiem, un es nekâdâ
gadîjumâ neatbalstu tâdu Ostapa
Bendera cienîgu gâjienu.
Nesaprotu, kâdçï Jaunlaicene

un Veclaicene vçlas pievienoties
Alûksnes novadam. Man ðîs 
paðvaldîbas ðíiet perspektîvâkâ
situâcijâ kâ lîdzvçrtîgas 
dalîbnieces pârçjâm Apes novada
paðvaldîbâm, jo tâs saista 
tranzîta ðoseja, varçtu veidoties
veiksmîga kopîga tûrisma 
attîstîba un pierobeþu 
sadarbîba.

Vispirms vajag sakârtot 
infrastruktûru, tad var apvienoties

Jânis Liepiòð, 
Alûksnes pilsçtas domes 
deputâts:

- Pirms kaut ko darâm, 
jâparçíina, kâds bûs
rezultâts. Ja realizçjam
administratîvi teritoriâlo
reformu, tad reformas reali-
zçtâjiem ir jâbût skaidram 
mçríim, kâpçc to darâm. 

Viena lieta, ka Eiropas
Savienîbas viedoklis ir veidot 
paðvaldîbas ar lielâkâm 
administratîvajâm teritorijâm 
un lielâku iedzîvotâju skaitu, 
bet otra – kâda ir reâla
nepiecieðamîba to darît. 

(Turpinâjums nâkamajâ 
lappusç)

Jâmeklç optimâlâkais 
variants realizçt reformu


